
Letna konferenca Zveze združenj borcev NOV občine Ljubljana-Šiška v Tacnu

BORCI ŠE VEDNO V PRVIH VRSTAH
VPLIV

V svoji študiji »Smeri razvoja političnega sistema socialističnega samoupravljanja« je
Edvard Kardelj zapisal poleg drugega: »Združenje zveze borcev uresničuje danes svojo
družbenopolitično aktivnost na zelo važnih in širokih področjih. Kod del zavestnih socfali-
stičnih sil se je ZZB angažirala skoraj pri vseh bistvenih vprašanjih razvoja demokra-
tičnih in družbenopolitičnih odnosov na podlagi socialističnega samoupravljanja. To vlogo
mora opravljati tudi dalje, kajti ZZB izraža prav tako specifičen, toda pomemben družbe-
ni interes. In prav zato mora biti prisotna s svojim vplivom povsod, kjer se sprejemajo
družbene odločitve, to pa pomeni predvsem v mehanizmu delegatskega sistema in v
SZDL.«

NOV DISPANZER ZA BORCE
V začetku tega meseca so odprli dis-

panzer za borce NOV naše občine v pre-
novljeni stavbi Zdravstvenega doma Šiš-
ka na Derčevi 5. Za to gre poleg delavcev
političnih dejavnikov v občini priznanje
tudi zdravstvenim delavcem Zdravstve-
nega doma občine Ljubljana-Šiška, na če-
lu z dr. Januševo.

Ta novopridobljeni dispanzer bo
opravljal preventivne sistematične pre-
glede borcev, prav tako pa bo nudil
zdravstveno varstvo borcem NOV v ča-
su bolezni. Pacienti bodo lahko oprav-
Ijali tudi specifične zdravstvene preglede
v bolnišnici dr. Petra Držaja. V kolikor
se bodo borci NOV še naprej zdravili pri
svojem izbranem zdravniku, je ta dolžan
zagotoviti zdravstveno varstvo po nače-
lih, veljavnih za dispanzer za borce
NOV. Ne glede na takšno zdravljenje se
morajo borci NOV odzvati vabilu pristoj-
nega dispanzerja za letni sistematski pre-
gled. Da bi se ti pregledi nemoteno od-
vijali, potrebuje dispanzer sezname ude-
ležencev NOV in ostalih upravičencev
do takšnega zdravljenja. V sestavu no-
voodprtega dispanzerja je tudi zobo-
zdravstvena ambulanta.

Ponir KS Edvard Kardelj izroča predsedniku
Oi( ZZB NOV Ljubljana-Šiška Cvetu Novaku
šcpek z željo za plodno delo konference, saj
so pionirjem ih vsej mladini borci vedno za

zgled in ponos

V domu krajanov KS Edvard Kardelj v Tac-
nn So se sestali borci NOV naše občine na
s\ oji redni letni konferenci, na kateri so ob-
revnavali poročilo o svojem delu v preteklem
lelu in uspešno opravljenih nalogah, obenem
p so soglasno sprejeli program aktivnosti za
tc tekoče leto.

Ena glavnih nalog, ki si jih je konferenca
ZK. dala za to leto, je:.posebno pozornost je trc-
ba posvetiti razmeram, v katerih živijo borci.
Zldsti je treba poskrbeti za dobre medsebojne
•tcvariške in človeške odnose, ter posebej po-

skrbeti za starejše, bolne in onemogle borce,
ki živijo v posameznih krajevnih skupnostih in
jim je treba zagotoviti nego na domu prek
patronažne službe.

Borcem NOV bo odslej odobreno zdravlje-
nje v zdraviliščih, ko gre za nujno zdraviliško
zdravljenje, le na podlagi točno ugotovljene
medicinske indikacije in ob upoštevanju kon-
traindikacij. Pravico do zdravljenja v zdravi-
liščih imajo vsi borci NOV. Pri odobritvi do
takšnega zdravljenja bo upoštevano tudi dose-
danje zdravljenje v zdraviliščih za obdobje
zadnjih treh let. Bolniške liste bo izdajal dis-
panzer za borce NOV pri bolnišnici dr. Petra
Držaja in sicer za paciente, ki se zdravijo v
dispanzerju, kjer imajo tudi svoj karton. Dru-
ge upravičence za zdravljenje bodo raje poši-
Ijali v borčevske domove ob morju, zlasti v
Banjole, kjer bo zgrajen bazen in bodo s teni
dani taki pogoji, kot so v zdravilišču. Ko govo-
rirao o zdravstveni skrbi za naše šišenske bor-
ce, moramo upoštevati tudi dejstvo, da je več
kot polovica članstva v poprečju stara do 65
let in da jih je tudi polovica v slabem zdrav-
stvenem stanju.

Posebno pozornost bo tudi komisija za vojne
vojaške invalide posvečala razreševanju njiho-
vih problemov ter se zavzemala za vsestransko
sodelovanje z mirnodobnimi invalidi, ki jih ta-
rejo skupni problemi.

Lansko leto je kar 155 borcev slavilo svoje
visoke življenjske jubileje (60, 70 in 80 let), v
Siški pa imamo 247 borcev, starih nad 80 let.

Pri ZZB NOV imajo še vedno stanovanjsko
problematiko, ker nekateri borci, ki gredo v



domove za starejše občane, imajo pa borčevsko
stanovanje, tega ne vrnejo borčevski organi-
zaciji, temveč ga pustijo v podnajem drugim.
Zato je bilo že lansko leto sklenjeno, da se
popišejo vsa faorčevska stanovanja v občini
Šiška in se ugotovi, kdo v njih dejansko sta-
nuje.

Komisija za razvijanje in negovanje revo-
lucionarnih tradicij in zgodovino NOB je še
posebno aktivna. V lanskem letu je bilo v naši
občini odkritih več obeležij. Tako spomenik
padlim borcem v Bukovici, v spodnjem delu
Rašice pa sp'ominsko obeležje o preboju Go-
renjskega odreda v letu 1944, v vasi Selo spo-
minska plošča borcu Dušanu Otomičarju, v Vo-
dicah pa je bil obnovljen spomenik padlim bor-
cem na pokopališču. V pripravi je odkritje spo-
minske plošče na Novakovi hiši v Tacnu, kjer
je bil formiran rajonski komite, odkritje spo-
minskega obeležja v Medvodah, kjer je bil med
vojno bunker takratnega okraja Medvode. Ena-
ko potekajo priprave za postavitev doprsnega

kipa komandantu Francu Rozmanu-Slanetu ob
njegovi rojstni hišj, kasneje pa bodo adaptirali
njegovo spominsko sobo. Komisija je predložila
odboru podpisnikov tudi spisek za postavitev
18 novih spominskih obeležij, na osnovi pred-
logov krajevnih organizacij ZZB NOV, ki so
jih v tem letu vnesli v program odbora pod-
pisnikov. Prvi so v Ljubljani zbrali sredstva za
odkup zemljišč, kjer bo v Šiški potekala Pot
spominov in tovarištva. Komisija bo ravno tako
sodelovala s svojimi krajevnimi organizacija-
mi pri preimenovanju ulic po zaslužnih revolu-
cionarjih in dogodkih, zbrala in uredila pa bo
gradivo Milana Mravljeta za ureditev sobe v
muzeju Boško Buha na Jabuki pri Prijepolju. •

Uresničili bodo načelo, da se v vsaki kra-
jevni skupnosti osnuje in samostojno deluje
združenje borcev NOV, kot to določa njihov
statutarn.i sklep. V tem smislu bo izvedena re-
organizacija nekaterih združenj ZZB v občini,
glede na organizacijo novih krajevnih skupno-
sti.

Uresničitev nalog v tem letu zahteva od
občinske konference ZZB NOV Ljubljana-Šiš-
ka, njenih organov, ter krajevnih združenj bor-
cev NOV vsestransko angažiranost, politično
aktivnost in sodelovanje z ostalirai družben.0-
političnimi in drugimi organizacijami ter uprav-
nimi organi v naši občini in vseh krajevnih
skupnostih Siške. Posebej se morajo borci an-
gažirati pri uveljavljanju delegatskega sistema
in uveljavljanju pobude tovariša Tita o kole.i-
tivnem delu in odgovornosti ter pri vključeva-
nju v aktivnosti, povezane z ljudsko obrambo
in družbeno samozaščito, kakor tudi pri razvi-
janju tradicjj NOB in sbcialistične revolucije.
Neaktivne člane pa je Ireba ponovno aktivi-
rati, saj je ZZB NOV ena družina, ki nam je
v vsakem primeru, gotovo pa mladini, za zgled.

Mario L. Vilhar
Foto: Franc Rozman

VZOR: GORENJSKA
Dr. Bogdan Dolenc, vodja dispan-

zerja za borce NOV: »Po zakonu o
zdravstvenem varstvu borcev NOV bi
moral vsak zdravstveni dom imeti sVoj
dispanzer. Marsikje pri nas v domovih
sploh še nimajo dispanzerja, kjer pa ga
imajo, je ta v glavnem slabo organizi-
ran. Naloga vsakega dispanzjerja je, da
bi v prvi vrsti sistematično opravljal pre-
ventivne preglede slehernega borca en-
krat ali dvakrat na leto, saj imamo v
glavnem samo starejše borce, pri katerih
odkrivamo kronične bolezni, ki jih je
treba sistematično in dalj časa zdraviti.
Naš dispaMer je bil do dajjes praktično
edini v občini Šiška za skoraj 5.000 bor-
cev, čeprav so prihajali k nam borci tu-
di iz drugih občin. Če vzamemo, da se
ena zdravniška ekipa lahko posveča le
1.000 borcem in da smo do sedaj pri nas
imeli samo dve takšni ekipi, je naše delo
bilo vsekakor nemogoče. Kljub temu, da
ima tudi novoodprti dispanzer za borce
pri zdravstvenem domu Šiška dve takšni
ekipi, bomo težko obvladovali naloge.

Tudi norme storitev za dispanzerje so
napačne. Vsekakor bi morale biti manjše
kot tiste v splošnem zdravstvenem var-
stvu, ker imamo v glavnem za paciente
samo starejše ljudi, ki se jim moramo
pri pregledih in samem zdravljenju več
posvečati, oziroma porabiti zanje več ča-
sa. Naš dispanzer bi moral biti bolj spe-
cialistično usmerjen in v pomoč ostalira
dispanzerjem. da izboljša kvaliteto dela
in skrajša čakalno dobo pacientov. V bo-
doče nameravamo naši dve splošni am-
bulanti preusmeriti v specialistične, kar
bo samo v korist borcem. Da bi lahko
delovali tako kot si želimo, bi morali
imeti sistematično kartotečno zapisova-
nje zdravstvenega stanja vseh 5.000 ši-
šenskih borcev NOV. Enako bi se morali
v naši ljubljanski regiji sestajati vsi
zdravstveni delavci dispanzerjev, kjer bi
skupno reševali problematiko, ki nas
vse enako tare. Zeleli bi imeti takšno
vzorno urejeno zdravstveno varstvo na-
ših borcev NOV, kot imajo to urejeno
na Gorenjskem.«


